

理论探讨

陕西省中医药传统知识保护项目研究*

呼兴华 丁辉** 焦振廉 张琳叶 王晓琳 赵仁龙 禹思宏
赵琳 孙力

(陕西省中医药研究院文献信息所, 陕西 西安 710003)

摘要:目的 通过对陕西省中医药传统知识调研,摸清陕西省中医药传统知识存在的具体情况,总结陕西地区中医药传统知识的特点和工作中遇到的问题,为开展深入调查工作提供了经。方法 采用人员培训、表格调查以及实地考察相结合的方法。结果 共发放中医药传统知识调查表320份,共收到申报传统知识项目127项,上报西北分中心127项,上报国家中心91项,退回13项。建议 在完善陕西地区中医药传统知识保护名录和数据库基础上,尽快构建陕西省中医药传统知识挖掘保护平台,实现对中医药传统知识的防御性保护。

关键词: 中医药;传统知识;陕西地区;总体分析

中图分类号:R2-03 文献标识码:A 文章编号:2096-1340(2018)02-0005-05

DOI:10.13424/j.cnki.jsctcm.2018.02.002

Study on Traditional Chinese Medicine Knowledge Protection Project in Shaanxi Province

Hu Xinghua, Ding Hui, Jiao Zhenlian, Zhang Linye, Wang Xiaolin, Zhao Renlong,
Yu Sihong, Zhao Lin, Sun Li

(Research Center of Documentary Information of Shaanxi Institute of TCM, Xi'an
710004, China)

Abstract Objective: Through the investigation of TCM knowledge in Shaanxi province, to figure out the specific situation of it, to summarize its characteristics and problems encountered in the work, further to provide experience for in-depth research. **Method:** Combined methods of personnel training, table survey and field investigation were adopted. **Result:** A total of 320 questionnaires on TCM knowledge were distributed, 127 applications for TCM knowledge projects were received, 127 were reported to the northwest sub center, 91 were reported to the national center, and 13 were returned. **Suggestion:** On the basis of perfecting the directory and database of TCM knowledge protection in Shaanxi Province, a platform for excavation and protection of TCM knowledge should be established as soon as possible to realize defensive protection of TCM traditional knowledge.

Key words TCM; traditional knowledge; Shaanxi; general situation analysis

* 基金项目:国家中医药管理局中医药科学技术研究专项(2014ZX27)

** 通讯作者:丁辉(1968-),男,博士研究生,主任医师,研究方向:经方临床与中医史学研究。E-mail:13619200309@163.com